
ZÁPIS 

 

z 8. schůze předsednictva České lékařské společnosti JEP, z.s. v roce 2024, která se 

konala dne 15. října 2024 od 14:00 hodin v Lékařském domě 

 

 

1. Schválen zápis ze 7. schůze předsednictva ze září 2024. 

2. Předání čestné medaile prof. MUDr. Vladimíru Komárkovi, CSc. 

3. Dne 2. 10. 2024 se sešli prof. Svačina a doc. Votava s ředitelem SÚKL Boráněm a 

projednali aktuální otázky vzájemné spolupráce. Následně ČLS JEP obdržela návrh 

dodatku č. 3 k existující smlouvě. Předsednictvo projednalo navržené změny a doc. 

Votava navrhl zvýšení paušální náhrady nákladů za vypracování stanovisek pro SÚKL 

na 800,- Kč za hodinu. 

4. Vzhledem k výhradám, které měla Česká odborná společnost klinické farmacie ČLS 

JEP ke změně zákona o zdravotních službách (definice klinické farmacie a její role, 

rozpory mezi klinickými farmaceuty a lékárníky), navrhl nakonec ministr Válek 

uspořádání kulatého stolu k této problematice, který by ČLS JEP připravila na své 

půdě dne 2. prosince 2024. 

5. Prof. Černý informoval o průběhu mezioborového jednání o dostupnosti inovativní a 

mimořádně nákladné léčby v ČR, konaného v Akademii věd ČR dne 9. 10. 2024. Za 

účasti zainteresovaných subjektů (MZ ČR, zdravotní pojišťovny, pacientské 

organizace, právníci, lékaři, etikové) se probíraly právní a etický rámec i ekonomické 

aspekty nastaveného systému úhrad za drahou léčbu u nás i ve světovém srovnání. 

Diskuse byla zajímavá, výsledkem je postulát, že je nutno posuzovat individuální 

případy vždy v rovnováze a z celospolečenského hlediska (cena lidského života však 

není u nás definována), ani lékař ani zdravotnické zařízení však o mimořádně 

nákladné léčbě rozhodovat nemohou. 

6. Jako další možnost PR projednal na podnět dr. Šebkové předseda možnost odkazovat 

v rámci NZIP na videozáznamy tiskových konferencí ČLS JEP ke konkrétním 

pacienty vyhledávaným zdravotním tématům (např. trombóza, novinky v revmatologii 

ad.). 

7. Předsednictvo na základě obdrženého společného stanoviska svých odborných 

společností České neurologické společnost, České neurochirurgické společnosti, 

České společnosti dětské neurologie, Ligy proti epilepsii a České společnosti pro 



klinickou neurofyziologii zamítlo přijetí České společnosti pro mozkovou stimulaci do 

svých struktur. Česká společnost pro klinickou neurofyziologii ČLS JEP nabídla 

možnost zřízení Sekce pro mozkovou stimulaci ve svých řadách, neboť ji už nyní tuto 

problematiku zastřešuje. 

8. ČLS JEP obdržela žádost Milana Strnadela, výkonného ředitele MeDitorial, o 

spolupráci na vystavování anglických překladů článků z našich časopisů založeném již 

na respektování autorského práva a omluvu za jejich předchozí nesprávné užívání. 

Nabízí dodatek ke smlouvě o digitalizaci časopisů ČLS JEP, který by obsahoval mj. i 

souhlasy autorů s anglickými překlady, které přebírají obsahy webu ProLékaře na 

další patformě MeDitorialu určené pro zahraniční čtenáře. Po obšírné diskusi o smyslu 

takové iniciativy a dopadu na citovanost našich časopisů se předsednictvo rozhodlo 

požádat Meditorial o doložení odborných a ekonomických výstupů a návrh na možnou 

výši autorských honorářů. Národní lékařskou knihovnu pak poprosíme o analýzu 

citovanosti vzorku našich časopisů ve světových databázích. 

9. Prof. Pařízek inicioval vyjádření ČLS JEP k nebezpečí plánovaných domácích porodů 

zejména pro zdraví novorozenců v souvislosti s dalším rozmachem podpory hnutí za 

jejich prosazování ve společnosti i v Senátu PČR. S odkazem na přesné odůvodnění 

České gynekologické a porodnické společnosti ČLS JEP proč je stanovisko i nadále 

negativní souhlasí i některé další odborné společnosti ČLS JEP. Předseda ČLS JEP 

zašle na MZ ČR zastřešující stanovisko, že se nedoporučuje v zájmu bezpečnosti 

rodičky a plodu/dítěte porod mimo zdravotnická zařízení a naopak se doporučuje všem 

těhotným ženám porod ve zdravotnickém zařízení pod dohledem zdravotnického 

personálu. 

10. Prof. Beneš požádal o doplnění člena do Komise pro kategorizaci a úhradovou 

regulaci zdravotnických prostředků, v níž se sice počty celkově redukovaly, ale ČLS 

JEP má získat zastoupení třemi členy (dr. Šoupal a dr. Krawczyk zůstávají). Prof. 

Beneš uvažuje o odborníkovi z chirurgického oboru prof. Zdeňku Krškovi a jako o 

náhradníkovi právníkovi ze Společnosti medicínského práva ČLS JEP (JUDr. 

Jakubovi Královi, předchozím předsedovi Komise) a oba souhlasí. 

11. Ředitelka Státního zdravotního ústavu požaduje po ČLS JEP posoudit, zda je 

z angličtiny přeložené doporučení WHO odpovídá praxi v našich oborech v kontextu 

všeobecného doporučení k vyšší pohybové aktivitě.  

12. Dne 4. 11. 2024 se na MZ ČR bude konat jednání, které bude věnováno tvorbě 

metodiky pro poskytování zdravotní péče transgender osobám. Má doplnit klíčové 



principy a postupy, které zajistí kvalitní, respektující a inkluzivní péči pro tuto skupinu 

pacientů. K účasti na jednání se přihlásila dr. Šebková, která má ze své praxe některé 

praktické zkušenosti. 

13. Dr. Šteflová se zúčastnila kulatého stolu na téma Vznik standardizované péče pro              

      pacienty s myalgickou encefalomyelitidou/chronickým únavovým syndromem  

      (ME/CFS) v ČR dne 19. 9. 2024 na Úřadu vlády, kde zastávala jménem ČLS JEP 

       víceméně odmítavé stanovisko k této diagnóze. 

       ČLS JEP v září nominovala dr. Šteflovou do Rady vlády pro veřejné zdraví. 

14.  Návrhy dalších témat Clubu JEP: 

       Patologické nálezy z výzkumu českých kostnic a pozůstatků českých osobností 

 O smyslu českých dějin a českých hodnotách 

Co dokáží v budoucnu zobrazovací metody 

Co natočili američtí filmaři v Sudetech, a to v květnu 

Nevyužitá příležitost - Lékaři a medicínský tým (jak zatím neumíme využít sestry, 

sanitáře a třeba ekonomy) 

Primární péče - základ medicíny, nebo „terén“ a „obvoďáci“?  

Měření a publikování kvality péče 

Obchod s lidskými orgány a buňkami 

Empirie v historii medicíny a dnes 

      Lékař jako rodič 

      Poruchy růstu v historii a dnes 

      Nákladná léčba v medicíně 

      Filmy o přírodě, Ekofilm. 

 

 

 

 


